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KKR – REFERAT - Netværksgruppe Børn og Unge den 3. marts 2023 kl. 10.00-12.00   
Adresse: Hækkerupsvej 1, 4100 Ringsted, mødelokale 1 

Deltagere: Carina Bom (Lejre), Lars René Petersen (Vordingborg), Rikke Kvistgaard Laursen (Slagelse), Daniel Gottrup (Næstved), Lotte Christensen (Lolland), Lone Nygaard Jensen 
(Køge), Helle Stisen (Solrød), Anne Kristine Raaholt (Sorø), Anne-Katrine Fugl Madsen og Stine Gran Hansen (Region Sjælland), Lisbet Daugaard-Hansen (Holbæk), Christel Jørgensen 
(Roskilde) samt under punkt 2 Kim Risom Rasmussen, leder af Børnehus Sjælland. Referat: Rie Nielsen (Holbæk). 

Fraværende: Anne-Mette Semlov (Faxe), Peter Rymann og Isabel Gebuhr (Greve) Ane Stallknecht og Annette Helen Nellemann (Odsherred); Henning Tønning (Guldborgsund), Julie 
Folke Jacobsen (Kalundborg), Sune Thor Olsen og Susanne Frydenlund (Ringsted), Christian Sørensen (Stevns); Dorrit Guttman (Vordingborg). 
 

Dagsordenspunkt Referat 

1) Velkommen mv. Christel havde meldt sig til mødeleder og indledte med kort præsentationsrunde med velkommen til nye deltagere. 

Referat fra sidste møde blev godkendt. Dog blev det aftalt at flytte næste netværksmøde til fredag den 2. juni i stedet for det 
planlagte 26. maj, som kolliderer med BKF møde. (Rie opdaterer kalender) 

Dagsorden blev godkendt, idet der samtidig blev aftalt en ”kommunerunde” efter pausen (nyt pkt. 6). 

 
2) Børnehus Sjælland – 

dialog og samarbejde 

 

 

 

 
 
 

Kim Risom, leder af Børnehus Sjælland, gav status, der også fungerer som optakt til kommende kommunerunde, hvor Børnehuset i 
maj/juni tager rundt til alle kommunerne og drøfter samarbejdet. (Se også Kims slides der er vedhæftet det udsendte referat) 

Valg af kommunal repræsentant til Børnehussamråd. Netværket skal vælge to nye repræsentanter med ledelseskompetence– fra 

hhv. syd og midt-vest - til Børnehussamrådet. Normalt vælges repræsentanter et år ad gangen. Tidligere har netværket aftalt, at 

repræsentanter vælges i alfabetisk rækkefølge. (Dog kan Næstved, som drift-kommune, ikke vælges). Kalundborg og Lolland har 

deltaget i en periode. Der holdes 8 møder om året, typisk fysiske møder: 

➢ Aftalt at Kim undersøger om det fremadrettet kan være 4 fysiske og fire virtuelle møder. 
➢ Repræsentanter ud fra princip om alfabetisk rækkefølge:  

• Syd: Slagelse OK (Syd).  
• Midt-Vest: Odsherred er næste kommune i rækkefølgen (Rie skriver til dem og spørger) 

 
Børnehus Sjælland, afdeling Roskilde, status: Drøftelser i 2021 endte med beslutning om at etablere en satellit af Børnehuset, da der 

er stort set lige mange sager i syd og midt-vest. Satellitten forventes ca. medio april at åbne i Roskilde, i lokaler tæt på 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/
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politistationen. Det vurderes, at satellitten – rent fysisk - vil kunne rumme forventede stigninger i sagstal. Kim vurderer også, at de 

vil kunne rekruttere nødvendigt personale.  

Nøgleperson ordning, status: Alle kommune er inviteret med, og typisk deltager fra hver kommune 2 sagsbehandlere 

(nøglepersoner) i 2 årlige møder – i hhv. syd og midt/vest. Formålet er, at myndighedssagsbehandlere skal se sig som en del af 

Børnehuset, mens børnene er i børnehuset. Nøglepersonerne fungerer derved som en slags ambassadører, der kan tage drøftelser 

og udviklingsinitiativer med tilbage til kollegaer. Ordningen er kommet godt fra start med spændende faglige drøftelser. 

Udvikling i sagstal og bekymrende gab: (Se uddybende PowerPoints). Særligt obs på, at i 2022 er gabet mellem antal videoafhøringer 

og antal børnehussager alt for stort. Hvad kan årsagerne være? Særlig OBS på at § 11 forløb ikke altid er tilstrækkelige ift børnene. 

Men det er selvfølgelig en faglig vurdering. Kim uddybede, at der er forskel på kommunerne, samt at det er muligt at Socialstyrelsen 

henvender sig til kommuner med det største gab. 

➢ Aftalt at Kim sender lister over sager på CPR-nummer niveau til kommunerne, så kommunerne kan få en mere kvalificeret 
snak (a la det eksempel fra Næstved, som fremgår af slides) 

➢ Netværket spurgte også Kim, om han vidste hvorvidt VIVE kan trække tal som indikerer, hvor mange sager de forskellige 
kommuner ’burde’ have. Kim oplyser, at der i Danmarks Statistik kan trækkes oversigter på antal underretninger vedr. 
overgreb i de forskellige kommuner samt gennemsnit. Se vedlagte eksempel til inspiration (bilag 2) 

Relaterede ydelser i relation til Børnehussager: Der er tre typer af tilbud.  

1) Stabiliserende samtaler, som der er gode erfaringer med at gennemføre i den periode, hvor der laves § 50 og man 
venter på at foranstaltning går i gang.  

2) Traumefokuseret terapi (TF-CBT) efter manualbaseret metode med god effekt og nogenlunde prisvenlig. Socialstyrelsen 
ønsker at uddanne alle Børnehuse i TF-CBT i 2023.   

3) Supervision – ikke decideret kerneopgave, men tilbydes, når det giver mening.  

Fønix har erstattet Janus: Janus center lukkede 1.1.22 og Børnehuset har sagt ja til at oprette Fønix klinikker med tilbud målrettet 

børn med bekymrende seksuel adfærd. Fønix havde 17 sager i 2022 og har i 2023 haft 3-5 henvendelser pr. måned, hvilket stemmer 

overens med forventningerne. Fønix får tilskud fra staten for at holde taksterne nede.  
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3) Årshjul 2023 - Fælles 

prioritering af emner 

 

Link til Netværkets årsrapport 

2022 

 

 

Med afsæt emner i netværkets årsrapport 2022 blev følgende emner/temaer blev prioriteret til 2023. Der blev lagt særlig vægt på at 
vælge emner, som kan løftes op til styregruppen/KKR-regi: 
 
- 2. juni: Skole-dagbehandling. Rie hører Odsherred, om de kan fortælle om deres model på mødet 2. juni. Solrød og Slagelse 

havde også lavet særlig initiativer på Skole-dagbehandlingsområdet – det kalder på videndeling. 
- Psykiatrien   
- § 32 institutioner 
- Socialtilsyn (september-mødet) 

 
Desuden blev følgende drøftet: 
 
- Objektiv finansiering: Helle (Solrød) har lavet en samlet opgørelse over objektiv finansierede ydelser, og det er store beløb. Der 

opbygges store kapaciteter som genererer meget administration. Spørgsmålet er hvor der bliver stillet spørgsmål ved, hvad man 
skal kapacitetsopbygge og hvem der har blik for økonomien? Det kunne evt. være et emne til drøftelse med styregruppen og 
senere KL. 

- Evt. invitere Lene Magnussen fra KKR styregruppen til drøftelse om et eller flere emner.  
- DUBU (Julie sidder i DIGIT styregruppen og har brug for et forum – men det kan evt. også gøres i BKF regi?) 

Kort pause  

4) Kommunerunde En runde med nyt og videndeling om relevante emner, blandt andet: 
 
- Skole-Dagbehandling: Slagelse fortalte om gennemgang af alle dagbehandlingssager. Mange børn er segregeret. Gennemgang 

viste, at mange fik supplerende tilbud. Aktuelt arbejdes sammen med PPR og Skolechefen med at beskrive proces mhp. at 
hjælpe flere børn tilbage til skolen. Der arbejdes på at finde nye tværgående løsninger i tæt samarbejde med skoleområdet. 
Solrød har fået halveret skole dagbehandling. Startede blandt andet med at se på den gruppe, der ikke benyttede tilbuddet så 
meget. Snitfladerne er ind i mellem lidt vanskelige men Solrød har stor fordel ved at specialundervisning og dagbehandling er 
under samme ledelse/fælles kasse. Sorø er i gang med at udvikle mellemformer med skolerne. (Flere af disse eksempler kunne 
være relevante at dykke mere ned i på kommende temamøde i netværket). 
 

- Væsentlige budgetudfordringer i flere kommuner, der derfor har fokus på økonomi og analyser, styringskæder, arbejdsgange, 
serviceniveauer mv. Andre kommuner er lykkes med at nedbringe merforbrug og/eller har endda mindre forbrug. 
 

- Task Forceforløb er eller skal i gang i flere kommuner.  
 

- Bakkegården: Regionen uddybede vedr. den sikrede institution Bakkegården i Nykøbing Sjælland, der har været omtalt i 
medierne/Politiken. Regionen kan bekræfte, at eksterne vikarer har solgt hash og er blevet politianmeldt. Fremadrettet 

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/
https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/
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rekvireres straffeattester på vikarer. Ny forstander er i gang med at gennemgå området, og der er lavet handleplan. I den 
forbindelse har Bakkegården ind til videre lukket ned for særforanstaltninger. 

 
- Pres på underretninger: Flere kommuner oplever lige som Næstved pres på underretninger hen over efteråret, antagelig 

foranlediget af økonomen samt børn fra Ukraine. 
 

- Plejefamilier – Nogle kommuner mangler specialiserede plejefamilier. Roskilde er ved at implementere gennemsnitsmodellen ift. 
vederlag til plejefamilier. Der forventes ingen økonomisk gevinst, men at området bliver mere styrbart. Med ca. 100 
plejefamilier er det dog en stor øvelse at få modellen implementeret. 

 
- Tabt arbejdsfortjeneste er steget i nogle kommuner og der er bla. fokus på at rydde op i udbetaling af tab arbejdsfortjeneste til 

børn visiteret til specialskoleforanstaltninger. 
 

5) Nyt fra rammeaftale 

Sjælland 

 
Link til seneste 

styregruppereferat 

Povl orienterede: 

- Udsatte gravide med skadeligt rusmiddelforbrug. Konklusion på undersøgelse er, at kommunerne løser opgaven, og at der er 
meget få i målgruppen. Notat er behandlet i KKR styregruppe og sendt til Socialstyrelsen. Det videre forløb består i dialog med 
Socialstyrelsen om emnet. Socialstyrelsen har i 2014 fået øget beføjelser overfor kommunerne som betyder, at de i sidste ende 
kan pålægge kommunerne at drive et tilbud, hvis de mener, der er behov. Men det mener KKR altså ikke, at der er. 

- Spørgeskema fra Socialstyrelsen vedr. nye centrale udmeldinger vedr. punktskriftindsatser og tegnsprogsindsatser.  
Kommunerne har fået skema, men der er ikke kommet mange svar, så der kommer snart en rykker fra Povl. Næste skridt: 
Rapport udarbejdes og behandles i styregruppen i maj og sendes efterfølgende til Socialstyrelsen.  

- Netværket kommenterer: Målgrupperne er så små, at det er vanskeligt at svare på spørgsmålet. 
- Povl: Besvarelsen kan også være, at man ikke har nogen børn i målgruppen.  

- ”Unge Hjerner”: Styregruppen besluttede 6/1 at støtte et 1-årigt forsøgsprojekt, foreslået af Netværk voksne handicappede: 
”Unge hjerner” (cafe tilbud på CSU Slagelse). Nærmere info rundsendes, når går er i gang. 

- Økonomianalyser: KKR har bestilt 2 analyser, des en analyse vedr.  udgiftsvæksten (80% af de Sjællandske kommuner oplever 
udgiftsstigning), og dels en analyse af private køb, der koster over 1 mio. kr. mhp at vurdere mellemkommunalt 
samarbejdspotentiale. Analyserne behandles på styregruppemøde 10. marts og vil på den baggrund gå videre med anbefalinger. 
På baggrund af analyserne forventes afholdt direktør-chefmøde.  

- 11. august afholdes stort dialogmøde om rammeaftale 2024 som handler om udmøntning af rammeaftalens fokusområder. 

https://www.rs17.dk/styregruppen/moedereferater.aspx
https://www.rs17.dk/styregruppen/moedereferater.aspx
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- Rettelser til rapport fra LG Insight:  I rapporten skal slettes sætning med at andre faggrupper kan lave 
forældrekompetenceundersøgelser, da disse kun må laves af autoriserede psykologer. 

- Nationale standard kontrakt vedr. anbringelser på børneområdet er stadig forsinket/gået i stå. Det anbefales at bruge KKR-
kontrakten indtil den nationale kontrakt udkommer. Rie rundsender Rammeaftale Sjællands standardkontrakt og vejledning 
sammen med referatet 

- Regeringen og KL’s ekspertudvalg: Det er forventningen, at ekspertudvalget vil komme med foreløbige anbefalinger i starten af 
maj i forhold til kommissoriets første og andet tema. 

- Sikrede institutioner er ved at blive undersøgt. I hører nærmere, når der er nyt.  

6) Midlertidig suppleant for 

netværkstovholder  

 

Link til Netværkets årsrapport 

2022 

Følgende blev aftalt: 

- Tak til Lars, der meldte sig til at fremlægge netværkets årsrapport for styregruppen 10. marts. (Rie sender slides til 
præsentationen) 

- Tak til Christel, der meldte sig som mødeleder på næste netværksmøde den 2. juni, og hjælper Rie med koordinering af 
dagsorden i den forbindelse. 

Eventuelt Fysisk møde i Ringsted 2. juni blev aftalt. Generel enighed om, at fysiske møder giver mest værdi, ikke mindst når fremmødet er så 
godt som i dag. Hybride møder egner sig ikke til netværksmøder. 

Årshjul -Prioriterede emner til netværkets møder (3/3; 2/6; 15/9; 24/11) 
 
- Samarbejde med Børnehus Sjælland (3/3) 
- Skole-dagbehandlingstilbud, fx med oplæg fra Odsherred, Solrød og Sorø (2/6) 
- Psykiatrien   
- § 32 institutioner 
- Socialtilsyn 
- Evt. Objektiv Finansiering (evt. med Lene Magnussen?) 

- Evt. DUBU 

 

https://www.rs17.dk/standardkontrakt/standardkontrakt/
https://www.ft.dk/samling/20222/almdel/sou/spm/64/svar/1933798/2667277.pdf
https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/
https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/

